
رئیس سازمان غذا و دارو: 

ایرانیان سالی ۱۰ هزار  میلیارد تومان 
دارو مصرف می کنند

شهروند| ایرانیان هر  س��ال 10 هزار میلیارد 
تومان دارو مصرف می کنند. این را رئیس سازمان 
غذا و دارو اعلام ک��رد و گفت که بخش عمده ای 
از هزینه های داروی کش��ور را بیمه ه��ا و دولت 

پرداخت  می کنند. 
ماج��را اما فرات��ر از این اع��داد و ارقام اس��ت. 
بررس��ی ها از وضع مصرف دارو در ایران نش��ان 
می دهد که 10 تا 15 درصد داروها در ایران بدون 
مشورت با پزشک مصرف می شوند، مصرفی که 
گفته می شود، هر  س��ال منجر به بستری شدن 
10 تا 20 درصد از بیماران به خاطر سوء مصرف 
یا عارضه دارویی می ش��ود. مصرف مس��کن ها و 
آنتی بیوتیک ها هم در رتبه اول قرار دارد. پیش از 
این سرپرست وقت صندوق بیمه خدمات درمانی 
گفته بود که س��رانه مصرف دارو در ایران، 4 برابر 
میانگین جهانی است، محمد باقر هداوند همان 
زمان تأکید کرده بود که هر ایرانی به طور متوسط 
339 عدد دارو در  سال مصرف می کند، به گفته 
همین مس��ئول، 20 درصد از داروهای کشور به 
صورت خودسرانه مصرف می ش��ود. اتفاقی که 
سبب می شود تا هر  س��ال بیش از 10 هزار مورد 
عارضه ناشی از مصرف اشتباهی دارو ثبت شود. 
آمارها نش��ان می دهد در دنی��ا به طور میانگین 
1/2 قلم دارو در هر نس��خه وج��ود دارد، این در 
حالي اس��ت که در ایران این رقم 3/2 قلم دارو در 
هر نسخه است. استناد بررسی ها تنها به همین 
آمارها نیست، مدیر امور بین الملل و اطلاع رسانی 
دانشکده داروسازی دانشگاه علوم پزشکی تهران 
هم قبلا گفته بود که ایران دومین مصرف کننده 
دارو در آسیاس��ت. منصور رستگارپناه این را هم 
گفته بود که ایران پس از چین رتبه دوم مصرف 
دارو را دارد. ب��ه گفته او، مس��کن ها، قطره های 
چشمی و آنتی بیوتیک ها بیشترین میزان مصرف 

خودسرانه را به خود اختصاص می دهند. 
این در حالی اس��ت که استفاده از مسکن ها به 
مقدار زیاد و طولانی مدت، موجب نارسایی کلیه و 
کبد می شود. نکته قابل توجه اما هزینه هایی است 
که با مصرف این داروها به سیستم دارویی کشور 
تحمیل می شود. کارشناسان دارویی معتقدند که 
مصرف خودسرانه داروها، منجر شده تا هزینه های 
دارویی هم بالا رود. حالا رسول دیناروند، رئیس 
س��ازمان غذا و دارو، ب��ه همین موضوع اش��اره 
می کند. او با بی��ان این که بازار داروی��ی ایران به 
10 هزار میلیارد تومان رس��یده است، به اهمیت 
اقتصاد مقاوتی اشاره می کند.» هرگز به دنبال این 
نبوده و نیس��تیم که در حوزه دارو به خودکفایی 
100درصدی برسیم اما اقتصاد مقاومتی یعنی از 
درون بجوشیم.« دیناروند معتقد است که توسعه 
صنعت داروسازی در کشور باید درون زا و برون نگر 
باش��د. او در عین حال می گوید: »در س��الی که 
گذشت دسترسی آسان مردم به دارو بیشتر شد، 
واردات کاهش پیدا کرد و تولی��د داخل به اندازه 

پاسخگویی به نیازهای مردم بالا رفت.« 
با همه اینها اما این مسئول در سازمان غذا و دارو 
ایرادات را هم پذیرفت.» قطعا هنوز مشکلاتی وجود 
دارد و هنوز بیمارانی هستند که در دسترسی به دارو 
دچار مشکل هستند اما همواره تلاشمان این بوده 
که این دشواری ها را به حداقل ممکن برسانیم.« او 
با تأکید بر این که درحال حرکت به س��مت کاهش 
مشکلات هس��تیم ادامه می دهد: »به هرحال بازار 
دارویی ما یک بازار 10هزار میلیارد تومانی است که 
بخش عمده آن را دولت و بیمه ها پرداخت می کنند 
و بخش��ی هم به عهده مردم اس��ت. ت��لاش ما این 
است که سهم دولت در پذیرش این هزینه ها بیش 
 از سهم مردم باش��د و مردم توان جبران هزینه ها را 

داشته باشند.«

رحمت الله حافظی: 

شهرداری تهران نسبت به تخلفات 
بودجه ای  سال 89 پاسخگو باشد

س��لامت،  کمیس��یون  رئی��س  ش�هروند| 
محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران، 
با اش��اره به این که در برخی از بندهای ارایه شده در 
گزارش تلفیق بودجه  س��ال 89 ش��هرداری تهران 
تخلف و بعضا جرم صورت گرفته است، اظهار کرد:  
باید ش��هرداری تهران ب��ه این موارد پاس��خ دهد و 

مستندات خود را ارایه دهد.
رحمت الله حافظی در جلس��ه دیروز شورای شهر 
تهران درباره گزارش تلفیق بودجه 89 ش��هرداری 
تهران، با اش��اره به این که این گزارش باارزش است، 
افزود:  برحس��ب صحبت های ص��ورت گرفته این 
گ��زارش 177 صفحه ب��وده اما درنهایت براس��اس 
جلسات مش��ترک حسابرس با کمیس��یون بودجه 
شورا و شهرداری تهران و با اصلاحات صورت گرفته 
درنهایت 48 صفحه به شورا ارایه شده است. او با بیان 
این که آنچه قرار بود شهرداری مدرک می آورد تا قانع 
کند یا از بندها خارج کند، اتفاق افتاده است، تصریح 
کرد:  در این گزارش مواردی اس��ت که شهرداری به 
آن پاسخ نداشته اس��ت.رئیس کمیسیون سلامت، 
شورای ش��هر تهران با اش��اره به این که گزارش 48 
صفحه تلفیق استماع شده است، گفت:  تکلیف بعدی 
این است که شهرداری تهران برای تمامی موارد این 
گزارش پاس��خ مکتوب ارایه دهد تا بع��د از گزارش 
شهرداری، نس��بت به پذیرفتن آن یا ارجاع گزارش 
تلفیق و پاسخ شهرداری به سازمان بازرسی کل کشور 
تصمیم گرفته ش��ود.حافظی با تأکید ب��ر این که در 
برخی از بندهای ارایه شده تخلف و بعضا جرم صورت 
گرفته است، اظهار کرد:  باید شهرداری تهران به این 

موارد پاسخ و مستندات خود را ارایه دهد.

در گزارش »شهروند« بررسی شد

دلایل کمبود سرم تزریقی در داروخانه ها

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: 

بهره کشی از طبیعت کشور را با چالش های محیط زیستی مواجه کرد
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زهرا جعفرزاده| نزدیک به یک ماهی می ش��ود که 
»س��رم« تزریقی در داروخانه ها کمیاب ش��ده اس��ت. 
همین س��رم های، 1500، دو هزار تومانی که به خاطر 
ایرانی بودنش��ان، هیچ وقت با کمب��ود در داروخانه ها 
 ی��ا بیمارس��تان ها مواج��ه نش��ده بودند. ح��الا ولی 
سه هفته، یک ماهی می شود که نه فقط در داروخانه ها 
که در خیلی از بیمارس��تان ها هم به راحتی نمی توان 
پیدایشان کرد. برخی مس��ئولان  در سازمان غذا و دارو 
و انجمن داروسازان ایران می گویند سرم در داروخانه ها 

سهمیه بندی شده است.
»رضا م��رادی«، هفته گذش��ته دچار مس��مومیت 
شد، اما نتوانس��ت س��رمی تهیه کند. او به »شهروند« 
می گوید: »پس از اعلام مس��مومیت از سوی پزشک، 
برای خرید داروها به داروخانه ای در ستارخان رفتم، اما 
آن جا به من گفتند که س��رم ندارند و تنها می توان آن 
را از داروخانه های ش��بانه روزی تهیه کرد.« او که از این 
اتفاق متعجب است، می گوید: »سرم تقریبا ارزان ترین 
 دارویی اس��ت که می توان آن را خرید، مگر می ش��ود 
آب و نم��ک هم پی��دا نش��ود؟!« این موض��وع، یعنی 
جس��ت وجو برای س��رم در داروخانه های ته��ران این 
روزها تنها مسأله و مش��کل مرادی نیست، محمدی، 
پزشک یکی از بیمارستان های دولتی هم در گفت وگو 
با »شهروند« درباره این موضوع توضیحاتی می دهد: »از 
حدود یک ماه پیش، ما متوجه کمبود سرم های تزریقی 
در بیمارستان ش��دیم. بیماران به اورژانس بیمارستان 
مراجعه می کردند یا از اتاق عمل خارج می ش��دند، اما 
سرمی نبود که به آنها تزریق ش��ود، البته سرم ها انواع 
مختلفی دارند و برای برخی از بیماری ها، از س��رم های 
خاصی هم استفاده می ش��ود، حالا تقریبا این سرم ها 
دیگر پیدا نمی شود.« اشاره او به سرم  هاف سالین است. 
س��رمی که برای افراد با عارضه دی کی ای )کتواسیدوز 
دیابتی( تجویز می ش��ود. به گفته این پزشک، این نوع 
سرم، کمبود ش��دیدی دارد و تقریبا پیدا نمی شود. در 
کنار این سرم ها، سرم دکستروز واتر و نرمال سالین هم 
هست که مصرف عمومی دارد و بیشتر برای حالت تهوع 

مصرف می شود، اینها هستند که کم شده اند. 
محمدی ادامه می دهد: »ما پیش از این هیچ کمبودی 
در س��رم ها نداشتیم، اما حالا ش��رایط به گونه ای شده 
که درست مانند دو  س��ال قبل که تحریم ها شدید بود، 
م ی گویند که باید این س��رم را از داروخانه های دولتی و 
ش��بانه روزی مانند 13 آبان تهیه کنی��م. این درحالی 
است که همین چند روز پیش یکی از بیماران به همین 
داروخانه رفته بود اما آن جا هم نتوانس��ت س��رم بخرد، 
وقتی دارویی در س��یزده آبان پیدا نشود، یعنی شرایط 
خیلی وخیم اس��ت.« او به سهمیه بندی این سرم های 
تزریقی هم اش��اره می کند.»ما برای 10 س��رم نسخه 
می نویس��یم اما داروخانه فقط 5 س��رم می دهد.« این 

پزشک معتقد است که سرم، داروی خاصی نیست که 
کمیاب بشود یا بیماران برای تهیه آن با مشکل مواجه 
شوند. حالا در همین بیمارستان بیمارانی که نیاز به سرم 
دارند، با داروهای تزریقی دیگر، درمان می شوند. به گفته 
او بدون سرم هم می شود بیمار را درمان کرد، اما وقتی با 
تزریق سرم، مشکل بیمار حل می شود چرا باید شرایطی 

ایجاد شود که داروی تزریقی برایش تجویز شود. 
 سرم سازی تجارت پرسودی نیست 

محمود  هادی پور، دکتر داروس��از و مش��اور انجمن 
تالاسمی اس��ت. او هم کمبود س��رم را تأیید می کند و 
به »ش��هروند« می گوید: »متاسفانه در کشور ما میزان 
عرضه و تقاضا با هم متناسب نیست، شرایط کشور هم 
قابل پیش بینی نیست، بیمارس��تان ها و مراکز درمانی 
ما ظرفیت برخی تغییر و تحول های ناگهانی را ندارند، 
اگر میزان عرضه کمی تغییر کند، نه فقط بیمارستان ها 
که کارخانه ها هم دچار مشکل می شوند، درحال حاضر 
تولید سرم نه کاهش پیدا کرده و نه افزایش داشته است، 
اما به نظر می رسد مصرف زیاد شده.« او به شیوع برخی 
بیماری های ویروس��ی و عفونی در کش��ور و استفاده 
زیاد از سرم ها اش��اره می کند.» چندی پیش به خاطر 
ش��یوع یک بیماری ویروس��ی، در خیلی از استان ها، 
افراد زیادی بستری شدند و همین بستری شان منجر 
شد تا سرم های زیادی هم برایشان مصرف شود.« این 
داروساز تأکید می کند: میزان مراجعه به بیمارستان ها 
 زیاد شده و سیستم خدمات رسانی این مراکز را تضعیف
 ک��رده اس��ت، همی��ن ه��م ش��اید یک��ی دیگ��ر از 
دلای��ل کمبود س��رم در کش��ور باش��د. هادی پور که 
داروخان��ه ای در مرک��ز ش��هر دارد، به نکت��ه دیگری 

اش��اره می کند. او می گوی��د که سرم س��ازی تجارت 
پرس��ودی نیس��ت، ب��ه همی��ن خاط��ر فع��الان در 
 ح��وزه داروی��ی، علاقه چندانی ب��ه تولی��د آن ندارند.
» قیمت گ��ذاری س��رم ها باید ب��ه گونه ای باش��د که 
برای تولید کننده، س��وددهی داش��ته باش��د، همین 
 سودکم باعث ش��ده تا کارخانه های محدودی وارد کار 
تولید س��رم ش��وند، این درحالی اس��ت ک��ه به خاطر 
س��وددهی بالای داروها، زمانی ک��ه داروی جدید وارد 
بازار می ش��ود، چندین کارخانه برای تولی��د آن با هم 
رقابت می کنند، اما این اتفاق برای س��رم نمی افتد.« او 
معتقد است که سازمان های نظارتی باید کارخانه ها را 
به تولید س��رم وادار کنند تا تولید زیادی داشته باشند.  
کمبود سرم در تهران بیش از سایر استان ها محسوس 
 است، این را هم  هادی پور می گوید اما اضافه می کند که: 
» ای��ن موضوع مش��کل حادی ب��رای بیم��اران ایجاد 
نمی کند، می ش��ود درمان دیگری را جایگزین کرد، اما 
به  هرحال نقطه ضعفی در سیستم درمانی کشور است. 

پرستاران و پزشکان باید این موضوع را مدیریت کنند.«
 قرار است سرم های با کیفیت بهتری

 وارد بازار شود
ماجرای کمبود سرم های تزریقی حالا دیگر تبدیل 
به بحرانی ب��رای بیمارس��تان ها و داروخانه ها ش��ده. 
اتفاقی که هر چن��د بی خطر به نظر می رس��د اما برای 
نظام سلامت، قابل تامل است. حالا عضو هیأت مدیره 
انجمن داروسازان ایران، به نکته دیگری اشاره می کند 
و به »ش��هروند« می گوید: »کمبود سرم های تزریقی 
به دلیل اصلاح خط تولید س��رم های تزریقی از س��وی 
یکی از کارخانه های بزرگ تولید کننده س��رم است.« 

 به گفته او، قرار است س��رم های جدید با رعایت اصول 
جی ام پی تولید ش��ود، به همین خاط��ر این کارخانه 
در چند ماه گذش��ته با تعطیل کردن خط تولید قبلی، 

سرم های با کیفیتی وارد بازار می کند.
جنیدی، کمبود س��رم را به خاطر این اقدام کارخانه 
تولید کننده، طبیعی می داند.»این موضوع با مدیریت 
معاونت های غذا و دارو و دانش��گاه های علوم پزش��کی 
کشور درحال برطرف شدن است، به طوری که سرم ها 
در داروخانه های منتخب و بیمارستان ها توزیع شده و 
سعی بر این اس��ت که برای بیماران بستری که نیاز به 
فرآورده های استریل تزریقی دارند، کمبود ایجاد نشود.« 
به گفته این عضو هیأت مدیره انجمن داروسازان ایران، 
تمام بیمارستان ها مشمول دریافت سهمیه سرم های 
تزریقی قرار گرفته اند، از س��وی دیگر بیماران سرپایی 
که به تشخیص پزشک معالج نیاز به سرم درمانی دارند، 
می توانند به یکی از داروخانه های شبانه روزی مراجعه 
کنند و سرم دریافت کنند. او تأکید می کند که بیشترین 
میزان سرم های تولید ش��ده در کشور از سوی کارخانه 
مورد نظر بوده، به همین خاطر تعدادش در بازار کم شده 
است. نوزدهم اردیبهشت ماه بود که سازمان غذا و دارو 
با تأیید مشکل کمبود سرم های تزریقی در داروخانه ها، 
اعلام کرد که مش��کل کمب��ود س��رم های تزریقی در 
خردادماه برطرف می شود. مهدی پیرصالحی، مدیرکل 
نظ��ارت و ارزیابی دارو و مواد مخدر س��ازمان غذا و دارو 
همان موقع تأکید کرده بود که جای نگرانی نیس��ت و 

سرم در بیمارستان ها و مراکز درمانی توزیع شده است. 
اما دلیلی که این مس��ئول برای کمبود سرم ها اعلام 
می کند، متف��اوت با صحبت های عض��و هیأت مدیره 
انجمن داروسازان ایران است. پیرصالحی، پایین بودن 
کیفیت سرم های تولید شده را دلیل متوقف شدن خط 
تولید اعلام می کند.» علت کمبود سرم به این دلیل بود 
که کارخانه داروپخش با مش��کل کیفیت مواجه شده 
بود، از این رو تولید آن  هم برای بازسازی خط تولیدش 
متوقف شده بود که مجددا از اوایل اردیبهشت ماه، شروع 
به کار کرده و به زودی محصولاتش وارد بازار می شود.« 
او این را هم به تس��نیم گفته بود که: » شاید هم اکنون 
به همین دلیل در داروخانه های سطح شهر کمبودهایی 
رخ داده اس��ت اما در مراکز دولتی این کمبودها وجود 
ندارد.« براساس اعلام او، سرم ها باید آزمایش های خود 

را پشت سر بگذارند.
در این میان س��خنگوی س��ازمان غذا و دارو هم به 
»شهروند« می گوید که این سرم ها منتظر ایمن سنجی 
و صحه گذاری بهداش��تی هس��تند. محص��ول جدید 
مشکلی ندارد و به زودی وارد بازار می شود.  هاشمی ادامه 
می دهد: » اولویت توزیع این س��رم ها به بیمارستان ها 
 بود، به همین خاطر کمب��ود در داروخانه ها خودش را 

نشان داد.«

شهروند| میزان بهره کشی از طبیعت کشور را با 
چالش های محیط زیستی مواجه کرده است. رئیس 
س��ازمان حفاظت محیط زیست با اش��اره به این که 
ظرفیت زیستی دنیا و توان بازسازی طبیعت محدود 
است، در مراسم دهمین جایزه ملی محیط زیست که 
با حضور رئیس جمهوری برگزار شد، گفت: »در حال 
حاضر میزان بهره کشی انسان ها از طبیعت بیشتر از 
ظرفیت زیستی زمین اس��ت به گونه ای که برای هر 
یک سال زندگی انسان ها روی کره زمین یک سال و 
نیم زمان برای بازسازی نیاز است. ایران نیز تقریبا با 
همین روند بهره کشی از طبیعت روبه رو است به ویژه 
این که رش��د جمعیت، توسعه شهرنشینی و تأمین 
نیازهای جامعه از الگوی نادرست توسعه کشور را با 
چالش های مهم زیست محیطی مواجه کرده است.« 

معصومه ابتکار با اشاره به این که امسال شعار روز 
جهانی محیط زیس��ت »7 میلیارد رویا، یک سیاره 
درست مصرف کنیم« اس��ت، ادامه داد: این موضوع 
مسئولیت ما را در قبال نس��ل های آینده برای ایجاد 
زندگی سالم، موقعیت خوب تحصیلی، برخورداری 
از آزادی، اشتغال مطمئن و شرافتمدانه با برخورداری 
از آب، خاک و هوای سالم بیشتر می کند. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی سازمان حفاظت محیط زیست، 
او با بیان این که دغدغه دنیا در ش��عار این روز نمایان 
شده اس��ت، یادآوری کرد: جهان کشش آزمندی و 
زیاده خواهی انس��ان ها را به ویژه عده ای خاص که با 
خودخواهی و فزون خواهی منابع طبیعی را تخریب 
و آلوده کرده اند، ندارد.او با اش��اره ب��ه دو اتفاق مهم 
بین المللی در س��ال جاری گفت:  جایگزینی اهداف 
توس��عه پایدار به جای اهداف توس��عه ه��زاره که با 

محوریت محیط زیست در 17 
بند ش��هریورماه سال جاری 
ب��ا حضور س��ران کش��ورها 
به تصویب مجم��ع عمومی 
مل��ل می رس��د،  س��ازمان 
جمع بن��دی  همچنی��ن 
مذاکرات تغییرات آب وهوایی 
در پایان  س��ال را مي توان دو 
اتفاق مهم دانس��ت که برای 
ایران نیز از اهمی��ت ویژه ای 
برخوردار اس��ت. ابتکار ادامه 
در  زمی��ن  گرمای��ش  داد: 

ایران نیز بر اقتصاد و کش��اورزی همچنین تش��دید 
خشکسالی تأثیر فراوان داشته و بنابراین برنامه ریزی 
برای مواجهه صحیح با بحران های محیط زیس��تی 
به ویژه موضوع تغییرات آب وهوایی از اهمیت بسیار 

زیادی برخوردار است.
او با ابراز خرس��ندی از سیاس��ت ها و برنامه های 
محیط زیس��تی دولت تدبی��ر و امید گف��ت: دولت 
یازده��م از آغاز فعالیت ه��ای خود برنام��ه ای برای 
محیط زیست و توس��عه پایدار تنظیم کرده بود که 
از مهم ترین دس��تاوردهای این دول��ت بازگرداندن 
جایگاه محیط زیس��ت در نظام توس��عه ای کشور و 
برنامه ریزی تمام دستگاه ها ازجمله وزارت نفت، راه 
و شهرس��ازی و صنعت و معدن بود.رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست با بیان این که روند افزایشی 
توجه به محیط زیست به خوبی مشهود است، ادامه 
داد: اگرچه شرایط مطلوب و ایده آل ایجاد نشده است 
ولی نوید توسعه پایدار و چش��م انداز روشن از آینده 

ایران را می دهد.ابتکار با تأکید بر ضرورت دستیابی 
به رشد و توسعه اقتصادی و اشتغال تصریح کرد: رشد 
و توسعه کش��ور باید بر مدار پایداری و با نگاه ویژه به 

حفظ محیط زیست باشد.
مع��اون رئیس جمهوری با اش��اره به ایج��اد نگاه 
مثبت به محیط زیس��ت در قوه قضائیه، به ویژه بعد 
از فرمایشات 17 اس��فند مقام معظم رهبری گفت: 
در کنار ایجاد این ن��گاه مثبت در این قوه، قوه مقننه 
هم چهار لایحه مهم زیست محیطی دولت ازجمله 
ارزیابی زیست محیطی، حفاظت از خاک، حفاظت 
از تالاب ه��ا و مقابله با آلودگی ه��وا را تصویب کرده 
اس��ت.رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت در 
ادامه به س��ایر دس��تاوردهای مهم دول��ت در حوزه 
محیط زیست ازجمله بهبود کیفیت هوا در شهرهای 
بزرگ طی 21 ماه گذش��ته اش��اره کرد و ادامه داد: 
فقط در تهران اعداد به دس��ت آمده از 37 دس��تگاه 
آنلاین کنترل شاخص های آلودگی هوا، نشان دهنده 

بهبود کیفت هوا نسبت به دوره مشابه در چند  سال 
گذشته است. بخشی از آلودگی هوای کشور ناشی از 
تشدید پدیده گرد وغبار است که دولت برنامه هایی 
جدی برای مقابله با کانون های گردوغبار در س��طح 
اس��تان ها با همکاری تمام دس��تگاه های مس��ئول 
ازجمله سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری برای 
مقابله با اثرات منفی این پدی��ده دارد. او تأکید کرد: 
مقابله و کاهش پدیده گردوغبار کاری بسیار بزرگ و 
زمانبر است و نمی خواهیم به مردم وعده های نشدنی 
بدهیم زیرا فقط در استان خوزستان 350 هزار هکتار 
از اراضی به کانون گردوغبار تبدیل شده است. رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست گفت: البته در استان 
خوزستان اقداماتی برای مقابله با گردوغبار صورت 
گرفته اس��ت که احیای تالاب هورالعظیم از طریق 
بازگش��ایی آب و آبگیری بخش های مهم این تالاب 
یکی از این اقدامات اس��ت.او با تقدی��ر از توجه ویژه 
رئیس جمهوری به احیای تالاب ه��ا و رودخانه های 
کش��ور گفت:  هامون درحال حاض��ر 700 میلیون 
مترمکعب آب دارد، دریاچه ارومیه با تلاش های بسیار 
خوبی که مورد تأیید کارشناسان بین المللی نیز قرار 
گرفته اس��ت ازجمله اصلاح الگوی کشت، آبیاری، 
وضع بهتری نسبت به گذشته پیدا کرده است.ابتکار 
افزود: تأکید بر احیای رودخانه ها در سفرهای استانی 
ازجمله رودخانه کش��ف رود در خراس��ان رضوی، 
زاینده رود و تالاب گاوخونی در اصفهان، مصوبه ویژه 
بهبود کیفیت و حفاظ��ت از رودخانه کارون و تأکید 
بر رفع آلودگی زرجوب و گهررود در س��فر به گیلان 
ازجمل��ه نمونه های توجه وی��ژه رئیس جمهوری به 

محیط زیست  است.

روی خط خبر

  سازمان غذا و دارو:  مشکل به زودی حل می شود؛ کارخانه منتظر ایمنی سنجی است

  انجمن داروسازان ایران: خط تولید سرم یکی از کارخانه های بزرگ در حال تغییر است
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آموزش

معاون وزیر آموزش و پرورش اعلام کرد: 

آمادگی برای اجرای طرح 
پنجشنبه های بانشاط در 6 هزار مدرسه

ش�هروند| معاون پرورش��ی و فرهنگ��ی وزارت 
آموزش و پرورش ب��ا اعلام برنامه ه��ای ویژه اوقات 
فراغت ب��رای دانش آموزان م��دارس مقطع ابتدایی 
و جزییات برگزاری کنگره پرس��ش مهر 15، نتایج 
ارزشیابی طرح »یک روز بانشاط در پنجشنبه های 

مدارس« را مثبت دانست. 
حمیدرضا کفاش دیروز و در نشس��تی خبری با 
بیان این که طرح یک روز بانشاط در پنجشنبه های  
سال گذشته به صورت آزمایش��ی در حدود 2 هزار 
مدرس��ه اجرا شد، گفت: »تنها اش��کال عدم تأمین 
اعتب��ارات لازم بود. گ��زارش نهایی را ب��ه وزیر ارایه 
داده ایم و درخواس��ت کردیم این ط��رح با افزایش 
3 برابری ظرفیت مش��روط به این ک��ه اعتبار لازم 
 در ابت��دای اجرای طرح ب��ه مدارس تزریق ش��ود، 

ادامه یابد.« 
معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش 
با بیان این که ما آمادگی داریم این طرح را در 6 هزار 
مدرسه مشروط به تأمین اعتبار اجرا کنیم، ادامه داد: 
»اگر اعتبار لازم تأمین نشود ممکن است در این باره 

تجدیدنظر کنیم.« 
او در ادامه از ارسال 3 میلیون پاسخ به پرسش مهر 
خبر داد. کفاش با بیان این که کنگره پرسش مهر هر 
ساله با شروع  سال تحصیلی آغاز شده و یکی از مسائل 
مهم کشور یا تعلیم و تربیت از سوی رئیس جمهوری 
مطرح می شود تا دانش آموزان درباره آن فکر کرده و 
عکس العمل نشان دهند، گفت: »پرسش مهر امسال 
با موضوع مص��رف حیاتی آب ط��رح و فراخوان آن 
بلافاصله به استان های کشور ارسال شد. در همین 
راستا موضوعاتی ازجمله نمایشنامه نویسی، شهر، 
داستان، طراحی، نقاشی، کاریکاتور و ... در نظر گرفته 
شد و دانش آموزان، فرهنگیان و خانواده ها آثار مرتبط 

را برای ما ارسال کردند.« 
کفاش ادامه داد: » 732 نمایش با عنوان »ایست 
آب نیست« در سراسر کش��ور اجرا شد و در مجموع 
1528 جلسه مرتبط در کل کشور برای درونی سازی 

پرسش مهر پانزدهم برگزار شد.« 
به گفت��ه او2581 فیلم کوت��اه، 2451 س��رود، 
47854 کاریکاتور، 42272 عکس، 9949 پوستر، 
12211 شعر، 218639 نقاشی، 1451 نمایشنامه، 
4095 مقاله پژوهشی، 14773 داستان و 11952 
وبلاگ نویسی به دبیرخانه کنگره مهر پانزدهم رسید. 
کف��اش ادام��ه داد: »در مجموع می ت��وان گفت 
789 هزار و 110 دانش آموز دختر و 526 هزار و 405 
دانش آموز پسر به پرسش مهر پانزدهم پاسخ دادند. 
همچنین 47 هزار و 850 همکار فرهنگی و دانشجو 
معلم مرد و 64 هزار و 149 فرهنگی و دانشجو معلم 
زن آثار خ��ود را به دبیرخانه کنگره ارس��ال کردند.  
مشارکت خانواده ها نیز برای نخستین بار بود که اتفاق 
می افتاد و امسال 2 میلیون برگه در میان خانواده ها 
توزیع شد که یک میلیون و 761 هزار و 232 خانواده 
به آن پاسخ داده و برگه ها را به ما بازگردانند که 600 
خانواده برگزیده شدند و از 5 نفر از برگزیدگان تقدیر 

ملی خواهد شد.« 
او با بیان این ک��ه در مجموع 3 میلیون و 188 هزار 
و 746 نف��ر در سراس��ر کش��ور نس��بت به س��وال 
رئیس جمهوری عکس العمل نشان دادند و آثار خود 
را برای ما ارس��ال کردند، گفت: »ب��رای این حرکت 
بزرگ اعتباری از هیچ کجا تخصیص نیافته و هزینه 
برگزاری کنگ��ره و جوایز از هزینه ج��اری معاونت 

پرورشی تأمین شده است.«
کف��اش در بخ��ش دوم س��خنان خود ب��ه اعلام 
برنامه های آم��وزش و پرورش ب��رای اوقات فراغت 
دانش آموزان پرداخت: »درباره اوقات فراغت تابستان 
مصوبه ای در ش��ورایعالی آموزش و پروش داریم که 
براس��اس آن در فعالیت های تابس��تانی مشارکت 
می کنیم. این یک حرکت داوطلبانه همراه با تشویق و 
انعطاف است.« او با بیان این که تا پایان خرداد آموزش 
و پرورش موظف است زمینه تحصیل دانش آموزان را 
فراهم کند، ادام��ه داد: »به لحاظ قانونی مس��ئول 
تأمین اوقات فراغت در سطح کش��ور، وزارت کشور 
و استانداری ها هس��تند و مدیران آموزش و پرورش 
اس��تان ها یکی از اعضای ش��وراهای اوقات فراغت 
استانداری ها هس��تند.« معاون پرورشی و فرهنگی 
وزیر آموزش و پرورش در ادامه در پاس��خ به پرسش 
خبرنگاری مبنی بر این که دکتر فانی اعلام کرده بود 
بخشی از 5 هزار معلم قرآنی جذب شده در دولت قبل 
بی سواد هستند، گفت: »اصل موضوع جذب 5 هزار 
نیروی قرآن��ی در دوره قبل برای م��دارس قرآنی و 
دارالقرآن ها از اقدامات مثبتی بوده که انجام ش��ده و 
آنهایی که جذب شدند براساس دستورالعمل خاصی 
بدون در نظر گرفت��ن مدارج تحصیلی به کار گرفته 
شده اند که ازجمله آنها می توان به حافظ قرآن و قاری 
قرآن بودن اشاره کرد. «  او گفت: »فعلا این نیروها در 
استخدام آموزش و پرورش هستند و اظهارات وزیر 
آموزش و پرورش کاملا صحیح است و تعدادی از آنها 
نیاز به آموزش و توانمندسازی دارند که ما ارزیابی های 
جدی را در این باره آغاز ک��رده و تعدادی را که دچار 
ضعف هستند شناسایی کردیم و دوره های آموزشی 
ویژه برای ارتقای سطح معلوماتشان طراحی کردیم 

که در تابستان این کار را انجام خواهیم داد.« 

آنا| کارش��ناس سازمان هواشناسی کش��ور با بیان این که 
ام��روز و ف��ردا موجی از گ��رد و خاک آس��مان بس��یاری از 
استان های کشور را می پوش��اند، گفت: از بعد از ظهر دیروز 
قرچک ورامین و ش��هریار تهران وزش باد را تجربه کردند و 

شهروندان زابلی نیز منتظر طوفان خاک باشند.
فریبا گودرزی با اش��اره به این که با نف��وذ هوای خنک در 
اس��تان های دامنه های شمالی البرز، س��واحل دریای خزر، 

س��منان، زاگرس مرکزی و جنوب��ی، کاهش دم��ا همراه با 
بارش ه��ای پراکن��ده و رعد و برق پیش بینی ش��ده اس��ت، 
ادامه داد:  این ش��رایط جوی در روزهای دوشنبه و سه شنبه 
نیز در خراس��ان ش��مالی و جنوبی و جنوب استان سیستان 
و بلوچس��تان نیز رخ می دهد.این کارش��ناس هواشناس��ی 
در ادامه با بیان این که امش��ب و فردا شب ش��اهد وزش باد 
همراه با گرد و خاک در استان های البرز، تهران، قزوین، قم، 

مرکزی، شمال اصفهان و سمنان خواهیم بود، اضافه کرد: در 
همین مدت در نوار شرقی کشور نیز این شرایط حاکم است.

گودرزی گفت: وزش باد در نوار ش��رقی کشور شدید بوده 
و در ش��مال سیس��تان یعنی در ش��هر زابل به شکل طوفان 
پیش بینی شده اس��ت.به گفته او در مناطق جنوب و جنوب 
غرب کش��ور نیز ت��ا دو روز آینده به علت ب��روز پدیده گرد و 

غبار، کیفیت هوا کاهش می یابد.

موج جدید گرد و خاک در انتظار آسمان کشور

زابلی ها منتظر طوفان خاک باشند
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